
Stats-Utskottets Utlåtande N:o 26. f

iV:o 556.

Ank. till Riksd. Kansli den 14 Mars 1873, kl. 5 e. m.

Utlåtande, dels i fråga om anslag till fortsättande af Statens jern- 
vägsbyggnader, dels i anledning af väckta motioner om 

, lån till enskilda jernvägsanläggningar.
(R. A.)

T öfverensstämmelse med den för fullföljande och fullbordande af 
arbetena å norra och östra stambanorna senast uppgjorda plan, hvilken af 
Kongl. Maj:t sistlidet år för Riksdagen framlades, har Kongl. Maj:t, uti 
Sin till innevarande Riksdag aflåtna nådiga Proposition angående statsver
kets tillstånd och behof, föreslagit Riksdagen;

а) att för år 1874 bevilja ett extra anslag af tillsammans 4,000,000 
R;dr för fortsättande under samma år af arbetena å norra och östra stam
banorna i den utsträckning, som Kongl. Maj:t med afseende derå, att nämnda 
banor böra vara år 1875 fullbordade, kan finna lämpligt bestämma, äfvensom

att medgifva, att vid jernvägsarbetenas utförande Kongl. Maj:t må 
närmare bestämma de orter, som ifrågavarande stambanor eller delar deraf 
vidare skola genomgå och de ställen desamma böra anlöpa; och

б) att jemväl för ar 1874 ställa till Kongl. i\daj:ts disposition hvad 
af samfällda kostnaden för anskaffande af den å norra och östra stamba
norna erforderliga rörliga materiel, enligt den af Riksdagen godkända för
delning, å nämnda år belöper, eller 600,000 R:dr.

ffih. till Riksd. Prot. 1873. 4 Sami. 1 Afd. 18 Häft. 1
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Utaf Stats-Utskottets vid sistförflutna riksdag afgifna utlåtande 
N:o 31 inhemtas, bland annat, att anläggningskostnaden för norra och östra
stambanorna då beräknades till ....................................  R:dr 20,000,000: —
hvarifrån borde afräknas dels de belopp, som vid 1870 

och 1871 års riksdagar dertill anvisats, eller till
sammans .................................... R:dr 5,600,000: —

dels ock hvad för anskaffande af 
rörlig materiel minst erfordrades,
eller............................................. » 2,400,000: — » 8,000,000: —

så att de återstående egentliga byggnadskostnaderna då
utgjorde ................... .................................................  R:dr 12,000.000: —

Af denna summa borde anvisas att utgå under år 1873 fem millio
ner R:dr, hvilka ock af sistförflutna Riksdag beviljades, samt under år 1874 
fyra millioner och under 1875 tre millioner R:dr, hvarförutan, beträffande 
de till anskaffning af rörlig materiel för dessa båda banor afsedda 2,400,000 
R:dr, en fjerdedel deraf eller 600,000 R:dr erfordrades för hvarje af åren 
1872, 1873, 1874 och 1875; och blefvo härtill vid sistlidna riksdag jem
väl anvisade för åren 1872 och 1873 tillhopa 1,200,000 R:dr.

Då sålunda Kongl. Maj:ts nu gjorda framställning om anvisande af 
medel till fortsättande af arbetena å östra och norra stambanorna under 
år 1874, äfvensom för anskaffande af den för dessa banor erforderliga rör
liga materiel, grundar sig på den vid sistförflutna riksdag framlagda plan 
för dessa jernvägsanläggningars utförande och fullbordande, hemställer Ut
skottet

l:o.

att Riksdagen måtte bifalla hvad Kongl. Maj:t i ofvanberörda, hän
seende föreslagit.

Vidare har Kongl. Maj:t uti den nådiga Propositionen föreslagit Riks
dagen att besluta byggande dels af en bredspårig jernväg med lätt öfver
byggnad till fortsättning af norra stambanan från Storvik till Hybo i Hel- 
singland och vidare derifrån antingen till Torpshammar i Medelpad eller 
annan öster derom belägen punkt å Sundsvall—Torpshammar-banan; dels 
ock af en smalspårig tvärbana med lika öfverbyggnad, som, utgående från 
Torpshammar eller annan öster derom belägen punkt å berörda enskilda 
bana, skulle sträckas, vare sig i sydligare eller nordligare läge, med direkt
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eller indirekt beröring af Östersund, till A spåsnäset eller K rokom samt 
fortsättas derifrån till riksgränsen, en norsk statsbana från Trondhjem till 
mötes; samt att antaga ett af Jemtlands läns landsting gjordt erbjudande 
att, såsom bidrag till nämnda tvärbanas byggande, utan anspråk på aktier 
eller återbetalning lemna staten 900,000 R:dr, under vilkor, att byggnads
arbetet å jernvägen från Storvik norrut och å tvärbanan ordnas så, att sist
nämnda banas delar öster och vester om Storsjön dit framhinna ungefär
ligen samtidigt och icke väsendtligen senare, än den der uppåtgående jern
vägen från Storvik hinner tvärbanan mellan Sundsvall och 1 rondbjem; och 
har Kongl. Maj:t äskat att Riksdagen, till fullständiga undersökningar af 
lämpligaste sträckningarne för vissa delar af ifrågavarande jernvägar och 
förberedande arbeten å ostridiga delar deraf, måtte för år 1874 å extra 
stat anvisa 200,000 R:dr.

Enligt hvad det vid den Kongl. propositionen fogade statsrådsproto
koll för den 10 sistlidne Januari (bil. 5 a sid. 118—138) utvisar, har chefen 
för Kongl. civildepartementet, då med visshet kunde förutses att anlägg
ningen af norra stambanan från Upsala till Storvik under ar 1875 komine 
att fullbordas, ansett tiden vara inne att taga under afgörande frågan om 
denna stambanas utsträckning vidare norrut. Efter att hafva redogjort för 
innehållet af icke allenast de särskilda framställningar, hvilka i denna fråga 
till Kongl. Maj:t inkommit, dels från Styrelsen öfver statens jernvägsbygg- 
nader, dels från Jemtlands, Gefleborgs, 'Westerbottens och Norrbottens läns 
landsting, dels från-ordföranden i ett år 1870 i Hernösand hållet så kalladt 
allmänt norrländskt jernvägsmöte, utan ock en från Kongl. norska rege
ringsdepartementet för det inre till Kongl. civildepartementet den 28 sist
lidne Maj aflåten skrifvelse, innefattande norska Stortingets beslut om an
läggande för statskassans räkning af en jernbana från Trondhjem öfver 
Mseraker till en punkt i riksgränsen, har chefen för sistnämnde departement 
anfört de skäl, hvilka, enligt hans åsigt, talade för norra stambanans fort
sättning norr om Gefle—Dala-banan, samt åvägabringande af en jernvägs- 
förbindelse mellan Trondhjemsfjorden i Norge och Bottniska viken. Depar
tementschefen har i sådant afseende erinrat dels om den stora vigt och 
betydelse jernvägar ega för en orts ekonomiska förkofran, dels deiom. att 
Norrland hittills endast i ringa mån kommit i åtnjutande af detta nuti
dens yppersta kommunikationsmedel. De jernvägar inom Norrland, hvilka 
redan finnas eller äro under byggnad, inskränkte sig nemligen till fyra af 
obetydlig längd, hvilka alla, liksom de flott- och segelbara elfvarne,. sträcka 
mot öster, hvarje till sin stad vid kusten, utmed hvilken den vigtigaste 
varuforslingen eger rum sjöledes den tid af året, då seglation på dessa 
nordliga orter kan öfvas. Men från vinterns inbrott till våren, ja stim-
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dom in på sommaren, vore detta medel för samfärdsel mellan Norrland 
samt det öfriga riket och utlandet afskuret. I öfrigt voro varubytet och 
forslingen, till följd af den stora utsträckning Norrland eger samt af de lång
väga afstånden derinom, under nuvarande förhållanden desto mera försvå
rade och hämmade, som Norrlands vigtigaste alster och tillverkningar äro 
af tung beskaffenhet och derföre företrädesvis kräfva den lättnad i trans
port som endast medelst jernvägar kan beredas. Saknaden af sådana vä
gar hindrade Norrland att i någon större utsträckning tillgodogöra sig de 
naturliga rikedomar, hvarmed det är utrustadt. Utan jernvägsförbindelse 
med det öfriga Sverige och då Norrlands hamnar fem, stundom sju månader 
af aret aro isbelagda, måste Norrlands landthushållare, för att erhålla bröd
föda, egna sin verksamhet åt ett jordbruk, hvars skördar så ofta slå fel 
och som enligt sakkunniges omdöme till allmän och enskild båtnad borde 
lemna rum åt foderodling samt boskaps- och ladugårdsskötsel, såsom mera 
naturliga näringar. På många orter i Norrland stode skogen utan värde 
och utan vard, utsatt för eldens och tidens samverkande härjningar, i stället 
för att, såsom sig borde, användas vid jernmalmens smältning eller till 
öradjade trävaror. Alla dessa på Norrlands ekonomiska utveckling men

ligt inverkande förhållande!! förefunnes uppenbarligen i högsta grad i de 
vesthga, mellan fjellen och kustprovinserna belägna landskapen. En iern- 
baua, som endast sträckte sig norr ut, vore derföre, enligt departements
chefens åsigt, icke tillfyllestgörande för Norrlands behof. Densamma borde 
för att blifva verkligen gagnande, vika af åt vester och sträcka sig ända 
till riksgransen, en norsk jernväg till mötes. Af de vestliga landskapen 
vore det företrädesvis Jemtland, som med sina naturliga förmåner egde 
grundade anspråk att få en vestlig tvärbana dragen genom sitt område 
Dess jordman vore mångenstädes fullt jemförlig med de södra sädesorter- 
nas basta, samt gafve redan nu i goda år skördar utöfver befolkningens 
behof. Der funnes rika tillfällen till utvidgning af en i allmänhet ännu 
mera saker och vinstgifvande ladugårdsskötsel samt många andra vigtiga 
forvarfskallor, hvilkas begagnande dock förhindras af landskapets läge, så 
afskildt att afstandet från medelpunkten af dess mest odlade bygder till 
Bottniska viken och Nordsjön utgör omkring tjugo mil. Sedan gammalt i 
hflig beröring och handelsförbindelse med de båda Trondhjemska amten i 
Noige både Jemtland ett lika stort, om icke större behof att få en iern- 
vagsforbindelse med Trondhjemsfjorden, som med Bottniska viken; och 
no i ska Stortingets ofvanomförmälda beslut föranledde med nödvändighet der
till, att, om en tvärbana inom Norrland komme till stånd, densamma finge 
sin sträckning genom Jemtland. 6
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Hvad sålunda blifvit anfördt syntes ådagalägga behofvet af föreslagna 
jernvägslinier dels norr ut ifrån Gefle—Dalabanan och dels från någon 
punkt å den uppåtgående linien vester ut mot riksgränsen. Rättvisa och 
billighet mot Norrlands; innevånare bjöde ock att i någon mån göra dem 
delaktige af enahanda stora fördelar, som genom anläggning af stambanor 
i södra och mellersta Sverige beredts dessa landsdelars befolkning, helst de 
förra i sin mån bidragit till anskaffande af de betydliga belopp, hvilka 
dessa stambanors anläggning kostat. Förstnämnda jernvägslinie skulle sätta 
Norrland i ännu närmare och innerligare förbindelse med det öfriga Sverige, 
än hittills varit fallet, och, med undertryckande af den provinsiela afsön
dring, som ett afskiljdt läge lätt nog framkallar, låta Norrlands intressen 
och sträfvanden uppgå i det.^gemensamma fäderneslandets. Af lika stor 
och hög betydelse för föreningen mellan brödrarikena och deras folk vore 
den ifrågasatta tvärbanan till riksgränsen. Hvad godt och nyttigt i detta 
afseende, som fullbordande af den nordvestra stambanan redan visat sig 
kunna åstadkomma, vore ock att förvänta af oftaberörda nordliga tvärbana, 
hvilken tillsammans med den uppåtgående linien kunde uppfattas såsom 
en sammanbindningsbana mellan rikets hufvudstad och Trondhjems isfria 
hamn vid Westerhafvet.

Om således skyldigt afseende ä Norrlands behof, om rättvisa och 
billighet, om politisk klokhet påkallade byggande af ifrågaställa jernvägar, 
så borde en möjligen rådande farhåga, att det derför erforderliga anlägg
ningskapital icke skulle kunna genom inkomsten af trafiken å dessa jern
vägar förräntas och amorteras, icke afhålla från företaget. Men äfven i 
sistnämnda afseende förefunnes säkra utsigter om god afkomst, hvilka i sin 
mån uppfordrade till företagets utförande. Det gods, som komme att å de 
föreslagna jernbanorna forslas, blefve företrädesvis malmer, tackjern och 
stångjern, kol och andra skogsalster jemte spanmål och ladugårdsprodukter, 
allt varor, hvilka företrädesvis skapa en inbringande trafik. De fullastade 
ångfartyg, hvilka i reguliera turer gå mellan Stockholm och de norrländska 
kuststäderna, ådagalade nogsamt, huru liflig samfärdseln med Norrland vore; 
och det lede icke tvifvel, att ju åtskilligt af det gods, hvarmed dessa ång
fartyg lastas, skulle åtminstone under den tid, sjökommunikationen vore 
stängd, taga “sin väg å ifrågavarande jernbanor. Det förhöjda värde, som 
den inom banornas trafikområde belägna jord måste erhålla, skulle ock i 
sin mån, om än endast medelbarligen, göra samma banor fruktbärande, så 
väl för Norrland enskildt som för landet i allmänhet.

Beträffande de ifrågaställa jernvägsanläggningarne, har departements
chefen, med hänvisning till de särskilda framställningar, som derom blifvit 
gjorda, antagit att hufvudsakliga riktningen vore gifven, ehuru inom Norr
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land olika åsigter vore rådande i fråga om sträckningen af vissa stycken af 
desamma. Ostridigt vore att norra stambanan borde fortsättas från Stor
vik till Hybo i Helsingland, äfvensom att tvärbanan, från riksgränsen räk- 
nadt, borde sträcka sig till Aspåsnäset eller Krokom. Hvad deremot an- 
ginge det norra stycket af den uppåtgående banan, fordrade en åsigt, att 
detsamma skall gå genom östliga delarne af norra Helsingland och Medel
pad till en punkt i närheten af Angermanelfven, till hvilken åsigt Wester- 
bottens läns landsting ock slutit sig af det naturliga och äfven uppgifna 
skälet, att nordliga ändpunkten af sistberörda bana dymedelst komme när
mare Westerbottens sydliga gräns. En följd häraf biefve, att tvärbanan 
borde först vid den föreslagna punkten i närheten af Angermanelfven gå 
vesterut och fortsättas till Aspåsnäset. En särskild mening ville, att tvär
banan icke skall omedelbart vid Torpshammar vika af vesterut, utan i nord
lig riktning gå upp till Håssjö, beläget i Ragunda socken af Jemtlands län 
i närheten af och söder om Indalselfven, samt derifrån fortsättas vester 
ut till Aspåsnäset. Saknad af erforderliga medel hade visserligen förhin
drat nöjaktiga undersökningar på förhand af sålunda uppgifna särskilda 
riktningar, likasom bristen på lämpliga undersökningsförrättare icke heller 
mcdgifvit att, på sätt en inom Westcrnorrlands län tillsatt jernvägskomité 
hemställt, låta på komitéens bekostnad särskild! undersöka eu uppgifven 
linie genom Westcrnorrlands och Jemtlands län. Under sådana förhållan
den kunde något kategoriskt omdöme om den ena eller andra sträckningens 
företräde icke fällas. Ehuru departementschefen delade de af Westerbot
tens läns landsting uttalade förhoppningar, det norra stambanan en gång, 
möjligen inom en icke så aflägsen framtid, skulle varda utsträckt till grän
sen af eller kanske genom Westerbottens län, kunde sådant icke berättiga 
dertill att för närvarande, och då frågan lika mycket gällde åstadkommande 
af en tjenlig sammanbindningsbana mellan Bottniska viken och Nordsjön, 
som utsträckning af norra stambanan, låta läget för den förra bestämmas 
af de synpunkter, hvarifrån denna angelägenhet uppfattats af nämnda lands
ting. Mera skäl för sig syntes den särskilda mening hafva, som påyrkar 
tvärbanans dragande norr ut till Håssjö och först der vesterut. Om nem
ligen i en framtid från samma ställe anlades en bibana af omkring sex 
mils längd öfver Indalselfven till närmaste punkt vid Angermanelfven eller 
Sollefteå, skulle de ifrågaställda banorna komma i beröring med fyra sär
skilda flodområden, nemligen Ljusnans, Ljungans, Indalselfvens och Anger- 
manelfvens, hvilken förbindelse komme att mäktigt bidraga till höjande af 
trafiken å dessa banor, som deremot enligt den för närvarande undersökta 
riktningen skulle endast träffa Ljusnans och Ljungans vattendrag. Anförda 
förhållanden betingade nödvändigt anställande af nya undersökningar, men
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syntes ej böra vålla uppskof i beslut om byggande .af de föreslagna ba
norna i den redan nu väsendtligen och hufvudsakligen bestämda rikt
ningen.

Vidkommande banornas spårvidd har departementschefen, på grund 
af de utaf Styrelsen öfver statens jernvägsbyggnader framhållna omständig
heter ansett, att tvärbanans spårvidd borde förblifva sådan, som ursprung
ligen afsetts eller 3,59 fot. Deremot borde den uppåtgående banan från 
Storvik till någon punkt å Sundsvall—Torpshammar-banan byggas bred- 
spårig med lätt öfverbyggnad, såsom stöd för hvilken mening departements
chefen åberopat dels sina rörande sättet för byggande af norra stambanan 
i dess fortsättning från Upsala till Storvik den 16 December 1870 och 9 
Januari 1871 till statsrådsprotokollet afgifna underdåniga yttranden och 
dels hvad nämnda styrelse anfört.

Enligt de af jernvägsbyggnadsstyrelsen omarbetade kostnadsförslag 
skulle byggandet af bredspårig bana med lätt öfverbyggnad från Storvik 
till Torpshammar, utgörande en våglängd af 24 mil 31,900 fot, och af 
smalspårig bana från sistnämnda ställe till riksgränsen 27 mil 30,646 fot, 
eller tillhopa 52 mil 26,546 fot, erfordra ett sammanräknadt belopp af 
31,616,050 IT.dr, hvaraf 472,400 R:dr utgjorde den tillökning i anläggnings
kostnad, som den bredare spårvidden a den uppåtgående banan skulle för
anleda. Om vissa delar af ifrågavarande banor skulle erhålla sådan för
ändrad riktning, att dymedelst våglängden blefve större, eller eljest de vid 
byggandet mötande svårigheter ökades, komme naturligtvis det beräknade 
kostnadsbeloppet att jemväl förhöjas. Att nu bestämma denna förhöjning 
läte sig icke göra, men det förefölle sannolikt, att äfven i ogynsammaste 
fall hela anläggningskostnaden icke skulle komma att öfverstiga 35 millio
ner R:dr. . , . , .

I anledning af ett utaf Jemtlands landsting gjordt erbjudande att 
lemna Staten ett belopp af 900,000 R:dr såsom bidrag till en statsbana 
genom Jern iland, mot vilkor

antingen att för bidragets belopp erhålla aktier med enahanda ut- 
delningsrätt, som Staten för sitt bidrag, men utan rätt att i banans 
förvaltning deltaga;

eller att bidraget finge räntefritt innestå hos Staten till dess 
banan lemnade en viss behållning å den af Staten nedlagda kost
nad; men att bidraget sedermera med öfverskottet förräntades och 
amorterades, på sätt Statsmakterna kunde närmare bestämma;

eller ock att bidraget lemnades utan anspråk på aktier eller 
återbetalning; dock att för bidragets lemnande i alla händelser 
uppställdes det vilkor, att byggnadsarbetet å en förväntad stats
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bana från Storvik norr ut och å ifrågavarande tvärbana ordnades 
så, att sistnämnda banas delar öster och vester om Storsjön dit 
framhunne ungefärligen samtidigt och icke väsendtligt senare, än 
den uppåtgående banan från Storvik hunne tvärbanan mellan Sunds
vall och Trondhjem;

har departementschefen^ ansett det sista alternativet, eller att bidraget lem- 
nades utan allt anspråk på aktier eller återbetalning, böra antagas med 
godkännande af det dervid utaf landstinget fästade vilkor.

Utskottet delar hufvudskaligen de utaf departementschefen, i fråga 
om anläggande af jernvägar genom Norrland, sålunda yttrade åsigter 
, °ck har bos Utskottet uppstått tvekan huruvida, då den bredspåriga 
banans sträckning från Iiybo icke utan föregående undersökningar kan be
stämmas, det må vara skäl att nu föreskrifva det denna handel skall fort
sattas »antingen till Torpshammar i Medelpad eller annan öster derom be
lägen punkt a Sundsvall—Torpshammar-banaw. Utskottet föreställer sig 
nemligen, att den punkt, der den bredspåriga banan skall anslutas till den 
smalspanga, bör blifva beroende af fullständiga undersökningar om lämp- 
hgaste sträckningen för banans fortsättande från Hybo. Vid tillstyrkande 
åt bifall till byggandet af en bredspårig stambana från Storvik anser Ut
skottet alltså, att det bör blifva beroende af berörda undersökningar om 
jern vägen från Hybo bör fortsättas antingen till Torpshammar eller annan 
lämplig punkt i närheten deraf, likasom att den smalspåriga tvärbanan 
skall utgå antingen från Torpshammar eller annan punkt der den bred- 
spanga banan slutar. I öfverensstämmelse härmed hemställer Utskottet

2:o.

att Riksdagen måtte besluta byggande dels af en bredspårig jern
väg med lätt öfverbyggnad till fortsättning af norra stambanan 
från Storvik till Hybo i Helsingland och vidare derifrån antingen 
till lorpshammar i Medelpad eller annan lämplig punkt på sträck
ningen mellan Sundsvall och riksgränsen; dels ock af en smal
spårig tvärbana med lika öfverbyggnad, som, utgående från Torps
hammar eller annan punkt på berörda sträckning, fortlöper, vare 
sig i sydligare eller nordligare läge, med direkt eller indirekt 
beröring af Östersund, till Aspåsnäset eller Krokom samt fort
sättas derifrån till riksgränsen, en norsk statsbana från Trond
hjem till mötes; att Riksdagen måtte antaga det af Jemtlands 
läns landsting gjorda erbjudande att såsom bidrag till nämnda

tvärbanas
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tvärbanas byggande, utan anspråk på aktier eller återbetalning 
lemna staten 900,000 R:dr på de tider och med de vilkor i öfrigt 
Kongl. Maj:t kan finna för godt bestämma; samt att, till full
ständiga undersökningar af lämpligaste sträckningarne för vissa 
delar af ifrågavarande jernvägar och förberedande arbeten å ostri
diga delar deraf, för år 1874 å extra stat måtte anvisas Tvåhun
dratusen riksdaler.

Slutligen har Kongl. Maj;t föreslagit, att Riksdagen måtte besluta, 
att en stambana af 4,83 fots spårvidd och i öfrigt samma trafikförmåga, 
som de andra stambanorna, skall, i hufvudsaklig öfverensstämmelse med 
derför uppgjord plan jemte tillhörande omarbetade kostnadsförslag, an
läggas från Sköfde station å vestra stambanan till Carlsborgs fästning, 
samt att för ändamålet å extra stat för år 1874 måtte uppföras ett anslag 
af Femtiotusen riksdaler.

Utaf ofvanberörda vid den Kongl. propositionen fogade statsrådspro
tokoll (bil. 5 a. sid. 139—142) inhemtas hufvudsakligen:

att, då denna bana vore afsedd att förena Carlsborgs fästning med 
vestra stambanan, den måste anses ega stor vigt och betydelse för rikets 
försvar, i hvilket afseende chefen för Civil-departementet, som af sådan an
ledning beredt ärendet gemensamt med chefen för Landtförsvars-departe- 
mentet, åberopat dels hvad den s. k. landtförsvarskomitéen i fråga om en 
dylik jernvägsförbindelse yttrat, dels hvad förre chefen för Landtförsvars
departementet i sitt underdåniga memorial af den 29 December 1870 
rörande ordnandet af försvarsväsendet till lands i ämnet anfört;

att sedan Styrelsen för statens jernvägsbyggnader, på nådig befallning, 
låtit verkställa okulär undersökning af fyra alternativa linier från Carlsborg, 
nemligen till Töreboda, Moholm, Wäring och Sköfde, Kongl. Maj:t upp
dragit åt Styrelsen att låta verkställa fullständig undersökning till utre
dande af kostnaderna för jernvägsanläggning å linierna Carlsborg—Sköfde 
och Carlsborg—-Töreboda, hvilket uppdrag sedermera utsträckts jemväl till 
linien mellan Carlsborg och Wärings station på vestra stambanan;

att enligt uppgjorda fullständiga undersökningshandlingar för en jern
väg med samma spårvidd och trafikförmåga som statens öfriga stambanor 
och med ingen större stigning än 1 : 100 och ingen kräkning med mindre 
radie än 2,000 fot, kostnaden skulle utgöra:

Bih. till Riksd. Prot. 1878. 4 Sami. 1 Afd. 18 Häft. 2
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för linien Skö/de—Carlsborg, af 4,08 mils längd, 2,413,000 R:dr 
eller i medeltal 590,553 R:dr för mil;

för 1 mien Wäring—Carlsborg, af 3,42 mils längd, 1,948,000 il:dr 
eller 568,759 R;dr per mil; samt

för linien Töreboda—Carlsborg, som vore 3,30 mil lång, 2,344,000 
R:dr eller 697,411 R:dr milen;

att Styrelsen för statens jernvägstrafik uti infordradt underdånigt utlå
tande på, grund af anställda trafikberäkningar och i öfrigt anförda skäl till
styrkt att linien Sköfde — Carlsborg, såsom för jernvägstrafiken i allmänhet 
fördelaktigare belägen, måtte erhålla företräde framför linien Wäring— 
Carlsborg;

att skilnaden i anläggningskostnad mellan dessa begge linier, efter 
afdrag af för högt beräknad materiel för Sköfde-liuien skulle utgöra endast 
415,000 R:dr, hvilket belopp komme att ytterligare minskas med 137,885 
R:dr, hvartill expropriationskostnaden för erforderlig mark till Sköfde- 
linien uppginge, hvilken mark vissa uppgifna kommuner åtagit sig kost
nadsfritt upplåta;

att häraf framginge att banan Sköfde—Carlsborg i de afseenden, som 
i allmänhet bestämma en jernvägs riktning, hade företräde framför de båda 
andra föreslagna sträckningarne;

att, enligt hvad chefen för Landtförsvars-departementet framhållit, Sköfde 
—Carlsborgs-linien i strategiskt hänseende erbjöde ett i det längsta genom 
de norr derom belägna sjöarne Orlen, Kyrksjön och Bottensjön skyddadt 
läge mot en i mellersta Sverge i riktning på Carlsborg framträngande 
fiende; samt

att under sådana förhållanden endast sistberöi da bansträckning kunde 
ifrågakomma att utföras.

Som emellertid sedan kostnadsförslaget öfver samma jernvänsanlägg- 
ning uppgjordes inträdt en betydlig stegring af såväl arbets- som material
priser, hade det äldre kostnadsförslaget blifvit omarbetadt i öfverensstäm
melse med nu rådande prisförhållanden; och uppgick kostnaden, enligt det 
nya, i sistlidne December månad aflemnade förslaget, till 3,138,000 R:dr, 
utgörande i medeltal 767,967 R:dr för mil. Denna summa borde dock 
minskas, dels med expropriationskostnaden 137,885 R:dr, dels med 54,532 
R:dr 50 öre, för högt beräknad kostnad för den rörliga materielen, då åter
stoden utgjorde 2,945,582 R:dr 50 öre eller i jemnadt tal 2,946,000 R:dr.

Chefen för Kongl. Civil-departementet har slutligen erinrat att be- 
hofvet af banan till Carlsborg icke minskats sedan landtförsvarskomitéen 
och förre chefen för Landtförsvars-departementet afgåfvo sina ofvannämnda 
yttranden, utan hade detta behof med hvarje år ökats, dels med anledning
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af de förråd, livilka allt mer och mer inrymmas å Carlsborg hvarifrån 
arméen under ett krig skulle förses med en del af sina förnödenheter, dels 
ock derföre, att Carlsborg måste blifva en stor depötplats för utbildade 
trupper. Dess förbindelse med stambanorna, som redan i fredlig tid vore 
af stort värde, måste under ett krig blifva af omätlig vigt. Om derunder 
fästningen blcfve belägrad, skulle för densammas hållbarhet banan vara 
oumbärlig, enär den, rätt anlagd, erbjöde tillfälle att ända till sista ögon
blicket före inneslutningen förse fästningen med lifsmedel och andra för
nödenheter, hvaraf den kunde hafva behof-

Utskottet har ingalunda förbisett vigten deraf att Carlsborgs fästning 
genom jernväg sättes i förbindelse med vestra stambanan. Som likväl arbe
tena å östra stambanan icke äro beräknade att afslutas förr än under år 
1875 samt det icke torde vara fullt ändamålsenligt att, förrän sist
nämnde stambana hunnit fullbordas, i mellersta delen af riket för statens 
räkning påbörja en ny jernvägsanläggning, helst derstädes för närvarande 
jemväl pågå icke obetydliga enskilda jcrnvägsarbeten, hvilka icke under de 
närmaste åren torde hinna afslutas, har Utskottet, som är af den åsigt att 
staten icke bör samtidigt på allt för många spridda orter börja nya jern- 
vägsanläggningar, funnit sig ega giltiga skål hemställa,

3:o

att Kongl- Maj:ts i denna del gjorda nådiga framställning nu icke 
må af Riksdagen bifallas.

Utskottet har, efter behandlingen af Kongl. Maj:ts ofvanberörda nå
diga förslag om anvisande af medel till jernvägsanläggningar för statens 
räkning, förehaft tvänne inom Kamrarne väckta och till Utskottets hand
läggning remitterade motioner om statsbidrag för en tillämnad jernvägs- 
byggnad mellan Linköping och Westervik, nemligen inom Första Kam
maren af Herr H. Gyllenram (motion J\s 27) och inom Andra Kammaren af 
Herr G. Mcechel (motion M 157), uti hvilka motioner blifvit föreslaget, att 
Riksdagen ville såsom anslag utan återbetalningsskyldighet lemna till det 
bolag, som kan komma att utföra anläggningen af en jernväg om tre fots 
spårvidd emellan Westervik och Linköping, ett belopp af trehundratusen 
R:dr, motsvarande räntan på byggnadskostnaden under de tre år, arbetet 
är afsedt att fortgå, och att utbetalas under det första året, hvilket förut-
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sättes blifva år 1874 med ................................................... R:dr 165,000: —
det derpå följande året, 1875, med .................................. » 110,000: —
och den sista delen år 1876 med  ........................... » 25,000: —

R:dr R:mt 300,000: — 
Da emellertid Riksdagen ar 1871 till låneunderstöd för enskilda 

jernvägsanläggningar beviljat och ställt till Kongl. Maj:ts disposition ett 
extra anslag af tio millioner riksdaler att utgå under de fem närmaste åren, 
med. två millioner riksdaler om året, samt Riksdagen lika litet nu, som 
sistlidet, år, lärer vilja före nämnde tids utgång härutöfver anvisa några 
medel till understöd för enskilda jernvägsanläggningar, hemställer Utskottet,

4:o

att berörda två motioner icke må af Riksdagen bifallas. 

Stockholm den 14 Mars 1873.

På Stats-Utskottets vägnar:

Fredrik Alexander Fnnck.

Reservationer:

emot Utskottets hemställan 'i 2:dra punkten:
af Herr Carl Ifvarsson, med hvilken sig förenat Herrar O. B. Olsson 

och Nils Nilsson:
”Enär jag inom Utskottet funnit meningarne delade, ej mindre 

om den ifrågavarande jernvägens sträckning, utan. äfven angående lämp
ligaste spårvidden, så och då jag anser bägge dessa omständigheter behöft 
närmare ^ utredas innan Riksdagen fattar ett definitivt beslut i ämnet, men 
någon sådan utredning icke kunnat för tillfället åstadkommas, anser jag 
det varit bäst om endast ett lämpligt anslag för närmare undersökningar 
i dessa hänseenden nu stälts till Kongl. Maj:ts förfogande; men om an
slaget i dess helhet i alla fall skolat beviljas, så och då detsamma ej ut
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gör mer än 200,000 R:dr, och sedan deraf tagits till undersökningen, icke 
kan blifva något för jernvägsbyggnader särdeles afsevärdt belopp i behåll, 
tror jag att man under sådana omständigheter heldre kunde ställt hela 
detta anslag till Kongl. Maj:ts förfogande för undersökning och påbörjande 
af jernvägsbyggnadsföretag, inom fäderneslandet, utan vidare förbehåll, än 
att vid anslagets beviljande fästa vilkor, som måhända snart nog befinnas 
olämpliga- Jag har på dessa skäl icke kunnat biträda den mening, som 
inom Utskottet gjort sig gällande.'» 

af Herr E. Key:
»Tiderna förändras-
Jag tillåter mig i detta afseende hänvisa till Stats-Utskottets utlå

tande i dess Memorial N:o 56 vid riksdagen 1870. Efter omförmälan att 
bägge Kamrarne till Utskottet återförvisat 5:te punkten i dess Utlåtande 
N:o 19, angående dels anslag till fortsättning af statens jernvägsbyggnader, 
dels stambanornas spårvidd och anläggningssätt m. m. och i hvilken punkt 
Utskottet hemställt till Riksdagen det den måtte besluta:

»att vid fortsättningen af norra och östra stambanorna dessa banor 
skola anläggas med samma spårvidd och enahanda byggnadssätt, 
som vid stambanorna blifvit begagnade,» 

samt efter omnämnande att denna återremiss från bägge Kamrarne åsyftat 
förändringar synnerligast för den norra stambanan i spårvidd och bygg
nadssätt, ansåg Utskottet sig på grund af hvad sålunda förekommit böra 
hemställa:

l:o) »att vid fortsättningen af östra stambanan densamma skall 
anläggas med samma spårvidd^och trafikföring, som vid de hittills anlagda 
stambanorna blifvit begagnad»; samt

2:o) »att Riksdagen måtte besluta att i underdånig skrifvelse anhålla, 
det Kongl. Maj:t behagade, efter fullständig och noggrann utredning af 
såväl de tekniska som de ekonomiska förhållandena, taga i nådigt öfver
vägande, huruvida icke vid» byggande af norra stambanan det må finnas 
ändamålsenligt att införa ett billigare byggnadssätt, vare sig genom an
vändande af mindre spårvidd å hela banan eller någon del deraf, eller 
svagare öfverbyggnad än å de hittills utförda stambanorna.»

Samma Riksdags Stats-Utskott, i sitt Memorial N:o 73, (i anledning 
af Kamrarnes skiljaktiga beslut om nyssnämnde punkter i Utskottets Me
morial N:o 56) efter att hafva omförrnält det Första Kammaren oför
ändrad bifallit 2:dra punkten af Utskottets hemställan, men att Andra Kam
maren, med afslag derå beslutat,

»att norra stambanan i dess fortsättning skall byggas med en 
spårvidd af 3 fot 6 tum engelskt mått, och med de inskränk-
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niiigar i anläggningskostnaden, som af den mindre spårvidden 
betingas, eller i öfrigt kunna finnas ändamålsenliga,»

(och således definitivt antagit smalspårigt byggnadssystem för nämnde bana) 
hemställde vidare:

»att Riksdagen måtte besluta att norra stambanans fortsättning 
skall utföras efter en väsendtligen mindre kostsam plan, än som 
blifvit af Kongl. Styrelsen för statens jernvägsbyggnader föresla
gen, och att i underdånig skrifvelse anhålla, det täcktes Kong]. 
Maj:t, efter fullständig och noggrann utredning af alla på frågan 
inverkande förhållanden, taga i nådigt öfvervägande, huruvida det 
må finnas lämpligt att å norra stambanan använda en spårvidd 
af 3 fot 6 tum engelskt mått.

Sedan dess hafva blott tre år förflutit, men detta har icke hindrat 
innevarande års Stats-Utskott att, i fullständig motsats till ofvannämnda ut
talanden, föreslå det fortsättningen af norra stambanan från Storvik till 
Sundsvall—Torpshammarsbanan skall byggas bredspår ig.

Då emellertid den allmänna opinionen så långt ifrån kan anses hafva 
utdömt det smalspåriga byggnadssystemet att tvärtom, enligt uppgift i Kongl. 
Maj:ts proposition till innevarande Riksdag, icke mindre än 8 smalspåriga 
banor af tillsammans 33 mils längd äro under byggnad;

då det torde vara exempellöst att en jernväg, afsedd, såsom fallet är 
med den ifrågavarande, att mota tvänne smalspåriga banor, den ena mellan 
Torpshammar och Sundsvall vid Östersjön, och den andra från Torpsham
mar till norska riksgränsen för att der ansluta sig till den norska stam
banan, som derifrån bygges smalspårig till Trondhjem vid Nordsjön, icke 
bygges lika med dessa utan bredspårig;

då samma skäl, som i sin tid angafs för att bygga banan mellan 
Upsala och Storvik bredspårig, nemligen att den der mötande Falu—Gefle- 
tvärbanan var bredspårig, således här torde tala för att ifrågavarande bana 
mellan Storvik och Torpshammar borde byggas smalspårig;

då, genom en dylik åtgärd, hela Norrland, norr om Dalelfven, finge 
ett enda stort sammanhängande smalspårigt jernvägsnät, och detta i stra
tegiskt hänseende vore af så mycket större vigt, som militära undsättningar 
mot en öster ifrån kommande fiende rimligtvis måste ske vester ifrån 
genom Norge, der det smalspåriga jernvägssystemet konseqvent genom
föres ;

då med Norrlands sanna intresse måste vara förenligt att icke gods 
från de smalspåriga bibanor, som den enskilda företagsamheten kan bringa 
till stånd, underkastas omlastning vid anknytningspunkterna, hvilket blefve 
händelsen ifall den norra stambanan bygges bredspårig;
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då slutligen i allt fall, äfven med nu föreslagna bredspåriga bygg
nadssätt, icke någon obehindrad trafik till och från statens stambana söder 
om Storvik kan ega rum, emedan dennas tunga lokomotiv och godsvagnar 
svårligen kunna begagnas på den norr om Storvik föreslagna bredspåriga 
banan med dess tilltänkta lätta öfverbyggnad, och härigenom till större 
delen den afsedda fördelen af obehindrad kommunikation förfelas;

så nödgas jag mot Utskottets förslag att bygga banan mellan Storvik 
och Torpshammar bredspårig härmed nedlägga min reservation.»

emot Utskottets hemställan i 3:dje punkten:
af Herrar af Klint och F. F. Carlson, livilka yrkat bifall till Kongl. 

Maj:ts proposition.
emot Utskottets hemställan i 4:de punkten:
af Herr E. Key: »Mellan de hvarandra bekämpande meningsfraktio- 

ner> som vid riksdagarne uppstått beträffande anläggning af flere stamba
nor eller anslag åt sekundär-banor, har vid riksdagarne® 1870 och 1871 
en slags vapenhvila blifvit ingången genom besluten, dels om fullbordan
det af de stambanor hvilka då voro i fråga — den östra till Nässjö och 
den norra till Storvik — och dels om ställande till Kongl. Maj:ts dispo
sition af ett anslag stort 10 millioner R:dr att med 2 millioner årligen 
under 5 år utgå till understöd på vissa vilkor åt anläggandet af enskilda 
banor. Man ville på sådant sätt undvika en söndring, som ansågs skad
lig äfven i andra hänseenden än det frågan egentligen gällde. Genom att 
nu gifva vika för regeringens förslag om byggandet af nya stambanor ut
öfver dem som år 1870 bestämdes, har Stats-Utskottet till fördel för den 
ministeriela stainbanefraktionen brutit stilleståndet; och de, som, i likhet 
med mig, hysa den åsigt att det för landets utveckling är nyttigare att 
genom ringa understöd af staten en mängd sekundär-banor komma till stånd, 
än att stambanesystemet än vidare utsträckes, måste derföre känna sig 
manade tillse att rättvisa göres äfven dessa åsigter, hvilka blifvit närmare 
utvecklade i min reservation mot Stats-Utskottets betänkande N:o 19 vid 
1870 års riksdag. Frångår man principen att låta jernvägsstriderna hvila, 
så bör sådant icke ske ensidigt till fördel för stambanesystemets anhän
gare. De orter, hvilka enligt den utredning Kongl. jernvägskomitéen åt 
ämnet gifvit, äro i behof af banor, och beredda till de uppoffringar som 
1870 års Riksdag angifvit, kunna då, hvar efter annan, göra anspråk på 
att icke blifva förbisedda.

På samma gång jag icke vill motsätta mig anslag till den föreslagna 
norrländska stambanan — i hvilket afseende jag åberopar min reservation 
vid punkten 2 här ofvan — synes det likväl billigt, att de förändrade in-
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dustriela och pekuniära förhållanden, som i viss mån torde hafva fram
kallat beslutet om den nya stambanan, äfven måtte få inverka i afseende 
på understöd åt enskilda banor. Om det derföre kan ådagaläggas, att den 
här i fråga varande banan mellan Westervik och Linköping tillhör dem, 
som ur det allmännas synpunkt måste anses förtjenta att understödjas äfven 
i och för dess strategiska vigt beträffande Gotland — en utredning som 
Utskottet alldeles lemnat å sido — så måste jag tillstyrka att samma bana 
redan nu, och före utgången af de omnämnde fem åren, må komma i åt
njutande af de fördelar, som genom 1871 års Riksdags beslut blifvit be
stämda. Men som Kongl. Maj:t till fördel för andra orter redan dispone
rat de för de fem åren beviljade medel, och deraf anslagit icke mindre 
än fem millioner ensamt till den så kallade Bergslagsbanan, så finner jag 
rättvisan och konseqvensen fordra att, i öfverensstämmelse med syftet 
och utredningen i Herrar Gyllenrams och Msechels motioner, ett anslag be
viljas, motsvarande den fördel staten utlofvat af 3 års räntefrihet å de två 
tredjedelar af anläggningskostnaden, hvilka genom statslån skulle komma 
jernvägsbolaget till godo, med vilkor att i tillämpliga delar de bestämmel
ser iakttagas och uppfyllas, som i Riksdagens underdåniga skrifvelse till 
Kongl. Maj:t af den 17 Maj 1871 äro angifna.

I öfverensstämmelse med dessa grunder får jag härmed mot Utskot
tets beslut i denna punkt mig reservera.»

Friherre Ericson har begärt få antecknadt, att han icke deltagit i 
afgörandet af de uti detta Utlåtande behandlade frågor.

Stockholm, G. W. Blomqvists Boktryckeri, 1873.


